
O budoucnosti areálu Bekon jsme v Hrádecku psali v posledních letech 
několikrát. Po letech diskuzí, projektování, nesčetněkrát opakovaných 
jednáních a snahách zajistit financování nastává okamžik, kdy se areál 
začne měnit. Zanedlouho začne demolice většiny objektů, která se  
vyhne jen administrativní budově a továrnímu komínu. Výběrové ří-
zení na firmu, která práce provede, ještě probíhá. Přihlásilo se do něj 
11 firem s nabídkovými cenami ve velkém rozpětí od 16,49 mil. Kč po 
108,43 mil. Kč bez DPH. Na uvolněných pozemcích bude následovat 
výstavba Archívu a depozitu, Domu sportu a Polikliniky v projektových 
nákladech asi 500 mil. Kč. 

Revitalizace nevyužívaného průmyslového areálu ale neznamená 
jen demolice a novostavby. Řešit je potřeba celkovou podobu veřej-
ného prostoru – síť cest, zeleň, městský mobiliář. Kromě nákladů na 

stavby vyčíslili projektanti i náklady na novou podobu veřejných pro-
stranství, a to na 80 mil. Kč. Tady zatím Město finanční podporu, na 
rozdíl od staveb, zajištěnou nemá. V lednu ale podalo žádost o dotaci 
na projekt „Revitalizace veřejného prostranství Bekon, park a biotop“ 
do Integrovaného regionálního operačního programu. Pokud vše vy-
jde, mají se obyvatelé a návštěvníci města na co těšit. Celková revitali-
zace totiž zpřístupní, zkulturní a zatraktivní nejen prostor stávajícího 
nevyužitého továrního areálu, ale i navazujících pozemků a promění 
plochy mezi ulicemi Anglická, Václavská a 1. máje v park. 

Dnes je celý prostor veřejnosti nepřístupný. Přitom potenciál místa 
coby budoucího parku je veliký. Mezi DK Beseda a výrobními halami 
Bekonu jsou nevyužívané zpevněné i nezpevněné plochy.  

Pokračování na straně 3 

Proměna areálu Bekon začne již brzy 

 
Rekonstrukce MŠ Liberecká 
MŠ Liberecká prochází rozsáhlou 
rekonstrukcí. Díky přeměně výměníku získá 
zcela nové, větší a moderní prostory.
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Společenský večer 
U příležitosti Společenského večera převzalo 
ocenění za práci pro města hned 11 lidí  
z nejrůznějších oblastí.
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Vodohospodářské stavby 
Práce na budování kanalizací a vodovodů 
pokračují. V současnosti se obnovuje 
vodovod v ulici Grabštejnská a Liberecká.
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držíte v ruce únorové číslo a dovolte mi být tentokrát trochu osobnější. 
Když jsem se před několika lety stala součástí redakčního týmu, přijala 
jsem obrovskou výzvu. Už nějakou chvíli předtím jsem přispívala svými 
Tipy na výlety a sumářem akcí z našeho okolí. Po nějaké době jsem se 
stala „šéfredaktorkou“, schválně dávám do uvozovek, neboť skutečným 
šéfem jsem se nikdy necítila. HRÁDECKO jsme připravovali ve tříčlen-
ném týmu a nazvala bych se spíše jakýmsi koordinátorem. Máme za 
sebou desítky vydaných čísel, na kterých jsme společně pracovali. Život 
ovšem přináší změny a jedna taková se děje právě teď. Únorové HRÁ-
DECKO je poslední v režii našeho týmu. Nově se o něj bude starat paní 
Eva Malá, zkušená novinářka, kterou můžete znát z rozhlasových vln. 

Mnoho let pracovala jako redaktorka na stanici Český rozhlas Liberec. 
Paní Malá nebude pouze připravovat HRÁDECKO, jejím úkolem je za-
jištění publicity pro naše město, která je v mnoha případech povinná 
při čerpání nejrůznějších dotací. Na starosti tedy bude mít tiskové 
zprávy, komunikaci s novináři i veřejností a tak dále. Její záběr bude  
široký, a věřím, že přispěje k utváření dobrého obrazu našeho města  
a jeho propagaci. Předáváme HRÁDECKO do jejích rukou s vědo mím, 
že o něj bude dobře pečováno, a vůbec není vyloučené, že s našimi 
jmény se pod některými články i v budoucnu můžete setkat. A paní 
Malé přejeme, aby jí práce na HRÁDECKU bavila stejně jako nás. 

Věra Baumgartnerová, Vít Štrupl a Roman Sedláček

Informace z radnice 
Usnesení rady města 
1. schůze rady města 
Rada města na svém 1. jednání, konaném dne 10. ledna 2024, mimo 
jiné: 
— vzala na vědomí podanou Žádost o podporu do 44. výzvy IROP – 

Vzdělávání, SC 5.1 (CLLD), na projekt: Rekonstrukce kmenových  
učeben – Základní škola, Hrádek nad Nisou – Donín, o celkových 
výdajích 107 034 550,80 Kč vč. DPH, požadované dotaci ve výši  
7 600 000,00 Kč a vlastním podílu včetně nezpůsobilých výdajů ve 
výši 99 434 550,80 Kč 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Outdoor Chal-
lenge, z. s., Liberec 30, ve výši 18 000 Kč na „Podporu činnosti zá-
jmového spolku Outdoor Challenge“ 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli „Rising  
Sta rs, z. s.“, Hrádek nad Nisou, ve výši 4 840 Kč na „Úhradu nákladů 
spojených s pořádáním Vánočního vystoupení taneční skupiny  
Rising Stars a hostů se sbírkou pro útulek Azyl Pes dne 9. 12. 2023“ 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli panu P. T., Hrá-
dek nad Nisou, ve výši 48 000 Kč na „Úhradu části nákladů za pro-
nájem prostor chráněné dílny v období 01–06/2024“, s podmínkou 
doložení nájemní smlouvy na nebytový prostor (na rok 2024) před 
samotným podpisem veřejnoprávní smlouvy a rozložením částky  
48 000 Kč do měsíčních intervalů 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Základní škola 
Lidická, Hrádek n. Nisou, příspěvkové organizace, ve výši 25 000 Kč 
na „Reprezentaci na VEX IQ Challenge 2024 ve Slovinsku“ 

— schválila zadání zakázky „Revitalizace veřejného prostranství BEKON, 
park a biotop“ společnosti Energy Benefit Centre, a. s., za celkovou 
cenu 471 900 Kč vč. 21 % DPH (390 000 Kč bez DPH), kdy  

část nabíd ky a) je za cenu 108 900 Kč (90 000 Kč bez DPH),  
část b) 60 500 Kč (50 000 Kč bez DPH) a c) 302 500 Kč (250 000 Kč 
bez DPH), přičemž část c) bude uhrazena až po schválení žádosti  
o podporu a po jednoznačném stanovisku vedení města, že projekt 
bude dle této dotace realizován 

— schválila podání žádosti o dotaci z IROP, Specifický cíl SC 2.2. – Ze-
lená infrastruktura (MRR), na akci „Revitalizace veřejného prostran-
ství BEKON, park a biotop“, při celkových předpokládaných nákla-
dech 92 654 985,65 Kč, výši dotace 57 279 846,19 Kč a vlastním  
podílu města 35 375 139,46 Kč 

— schválila podání žádosti o dotaci na projekt „Křižovatka Okružní – 
Lidická, návazné chodníky II. Etapa“, a to v rámci 2. výzvy Integrova -
ného regionálního operačního programu „MAS Podještědí – IROP – 
Doprava“, s vazbou na výzvu ŘO IROP č. 60 – Doprava – Infrastruk-
tura pro bezpečnou nemotorovou dopravu – SC 5.1 (CLLD), při  
celkových předpokládaných nákladech 8 104 328,11 Kč, výši dotace 
3 799 999,99 Kč a vlastním podílu města 4 104 328,12 Kč 

— schválila podání žádosti o dotaci na projekt „Veřejný prostor a park 
Legionářská“, v rámci 63. výzvy z IROP, Specifický cíl SC 2.2. – Zelená 
infrastruktura (MRR), při celkových předpokládaných nákladech  
33 047 925,06 Kč, výši dotace 23 213 001,19 Kč a vlastním podílu 
města 9 834 923,86 Kč. 

 
2. schůze rady města 
Rada města na svém 2. jednání, konaném dne 24. ledna 2024, mimo 
jiné: 
— schválila: 

I. partnerství města Hrádek nad Nisou v anketě „Nejúspěšnější spor-
tovci okresu Liberec za r. 2023“, 

II. poskytnutí finanční podpory ve výši 10 000 Kč, žadateli Liberecká 
sportovní a tělovýchovná organizace, z. s., IČ: 46747818, se síd-
lem Jablonecká 88/18, Liberec V – Kristiánov, 46005 Liberec, 

— schválila podání žádosti o dotaci na projektový záměr města Hrádek 
nad Nisou pod názvem „Zlatá pětka Mikroregionu Hrádecko–Chra -
stavsko 2024“ do Dotačního fondu Libereckého kraje, Progra mu:  
4.4. Soutěže a podpora talentovaných dětí a mládeže, o celkových 
výdajích ve výši 40 000 Kč vč. DPH, požadované dotaci ve výši  
20 000 Kč (50 %) a vlastním podílu ve výši 20 000 Kč 

— schválila podání žádosti na projektový záměr města Hrádek nad Ni-
sou pod názvem: Hrádek nad Nisou – Domovník – preventista – 2024 
do programu Ministerstva vnitra – Programu prevence kriminality 
na místní úrovni 2024, o celkových výdajích ve výši 342 000 Kč  
vč. DPH, požadované dotaci ve výši 307 800 Kč (90 %) a vlastním 
podílu ve výši 34 200 Kč (10 %) 

— schválila podání žádosti na projektový záměr města Hrádek nad  
Nisou pod názvem: Hrádek n. Nisou – Sportovní hřiště u ZŠ Lidická – 
2024 do programu Ministerstva vnitra – Programu prevence krimi-
nality na místní úrovni 2024, o celkových výdajích ve výši 2 374 408 Kč 
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vč. DPH, požadované dotaci ve výši 350 000 Kč a vlastním podílu 
ve výši 2 024 408 Kč 

— schválila plnění veřejné zakázky s názvem „Výměna kapaliny chladící 
jednotky – kluziště Hrádek nad Nisou“, subjektem (PO): Trane ČR, 
spol. s r. o., Praha 8 – Karlín, za celkovou cenu 117 339,75 Kč s DPH 
(tj. 96 975 Kč bez DPH) dle podané nabídky. 

 
3. schůze rady města 
Rada města na svém 3. jednání, konaném dne 31. ledna 2024, mimo 
jiné: 
— schválila plnění veřejné zakázky s názvem „Restaurování centrálního 

hřbitovního kříže v Doníně – Hrádek nad Nisou“, subjektem (FO): 
V. T., Chrastava, za celkovou cenu 167 118 Kč s DPH (neplátce DPH) 

— revokovala usnesení č. 2/054/RM/24 ze dne 24. 01. 2024 z důvodu 
změny realizační firmy a schválila plnění veřejné zakázky s názvem 
„Výměna kapaliny chladící jednotky – kluziště Hrádek nad Nisou“, 
subjektem (PO): Classic Oil, s. r. o., Buštěhrad, za celkovou cenu  
117 339,75 Kč s DPH (tj. 96 975 Kč bez DPH) dle podané nabídky. 

 
 

Ze zasedání zastupitelstva města 

1. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 1. zasedání, konaném dne 31. ledna 2024, 
mimo jiné: 
— schválilo Rozhodnutí o poskytnutí dotace č. 22_010/0000038, vydané 

Ministerstvem životního prostředí na akci „Revitalizace areálu BEKON 
v Hrádku nad Nisou – novostavba Archiv a deposit“, v rámci Operačního 
programu Životní prostředí III, MŽP_10. výzvy, SC 1.1, opatření 1.1.5, 

při celkových nákladech projektu 92 460 919,60 Kč, schválené dotaci 
ve výši 63 524 405,31 Kč a spolufinancování ze strany Města Hrádek 
nad Nisou ve výši 28 936 514,29 Kč 

— schválilo Rozhodnutí o poskytnutí dotace č. 22_010/0000039, vydané 
Ministerstvem životního prostředí na akci „Revitalizace areálu BEKON 
v Hrádku nad Nisou – novostavba Archiv a deposit“, v rámci Operač-
ního programu Životní prostředí III, MŽP_10. výzvy, SC 1.1, opatření 
1.1.5, při celkových nákladech projektu 203 445 923,98 Kč, schválené 
dotaci ve výši 115 415 360,90 Kč a spolufinancování ze strany Města 
Hrádek nad Nisou ve výši 88 030 563,08 Kč 

— schválilo Rozhodnutí o poskytnutí dotace č. 22_010/0000037, vydané 
Ministerstvem životního prostředí na akci „Revitalizace areálu BEKON 
v Hrádku nad Nisou – novostavba Poliklinika“, v rámci Operačního 
programu Životní prostředí III, MŽP_10. výzvy, SC 1.1, opatření 1.1.5, 
při celkových nákladech projektu 241 843 363,95 Kč, schválené dotaci 
ve výši 137 320 355,20 Kč a spolufinancování ze strany Města Hrádek 
nad Nisou ve výši 104 523 008,75 Kč 

— schválilo přijetí dotace z Ministerstva životního prostředí na projekt 
„Novostavba objektu klubu mládeže a tělocvičny v Hrádku n. N.“ ve výši 
65 759 909,34 Kč a zajištění spolufinancování ve výši 28 182 818,28 Kč 

— schválilo připojení Města Hrádek nad Nisou a příspěvkových organi-
zací Města Hrádek nad Nisou k mezinárodní kampani „Vlajka pro Ti-
bet“, která proběhne 10. 3. 2024 a zároveň vyvěšení tibetské vlajky. 

Kompletní usnesení z jednání Rady města a zasedání Zastupitelstva  
v plném znění najdete na webu města Hrádek nad Nisou.

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat  
21. února 2024 od 17 hodin v multifunkčním sále Brány Trojzemí.

Dokončení ze strany 1 
Pokračují strmým svahem porostlým hustou náletovou a neudržova-
nou zelení. Pod svahem jsou oplocené zahrádky a v další části zeleň 
patřící k Schubertově vile. Kromě úprav všech těchto ploch a umístění 
několika vodních prvků se přímo nabízí propojení výše uvedených ulic 
cestami pro pěší. 

Projekt „Revitalizace veřejného prostranství Bekon, park a biotop“ 
počítá jednak s úpravou veřejných prostranství, která obklopí novos-
tavby, a pak se vznikem veřejnosti volně přístupného parku. Realizace 
si vyžádá v první fázi rozsáhlé zásahy do terénu. Bude potřeba upravit 
stávající strmý svah, aby bylo možné vybudovat bezbariérovou cestu 
pro vozíčkáře i rodiče s kočárky. Připravit se budou muset i plochy pro 
drobné stavby, které park obohatí. 

Skrze celý park povede od Anglické ulice až k ulici 1. máje hlavní 
přímá komunikace, jejíž součástí bude betonové schodiště. Její alter-
nativou bude klikatící se cesta s menším sklonem vhodná i pro uživa-
tele se sníženou pohyblivostí. Tyto hlavní komunikace, stejně jako  
několik dalších cest, budou zhotoveny z mlatu. Atrakcí parku bude vy-
hlídková věž postavená na nejvyšším místě. Pod kopcem vyroste altán 
a mezi vyhlídkovou věží a altánem amfiteátr s pěti výškovými úrov-
němi. Pro stavbu věže i altánu budou využity zajímavé materiály za-
chráněné při demolici továrních budov Bekonu. Děti najdou v prostoru 
parku velkou houpačku, dřevěnou prolézačku a lanovou prolézačku. 
Samozřejmostí bude drobný mobiliář jako jsou lavičky, odpadkové 
koše a květníky. 

Významnou součástí celého projektu jsou vodní prvky. Jako pře-
chod mezi zástavbou a parkem je navržena otevřená nádrž. Bude  
zadržovat srážkovou vodu odtékající ze střech budov a zpevněných  
komunikací. V případě potřeby ji bude možné napájet i z vrtu, který 
při průzkumu prokázal dostatečnou vydatnost. Plocha nádrže bude 

okolo 1 500 m2. Doplněna bude o prvky pro odpočinek – schody pro 
sezení u vody a dřevěné molo. Podél nádrže povede jedna ze dvou  
komunikací zakončená obratištěm, podél druhého břehu chodník ze 
zámkové dlažby. Za Schubertovou vilou bude obnovena fontána.  
Rekonstruována bude i studna s kovovou pumpou.  

V celém areálu se bude hodně kácet, ale také vysazovat. Součástí  
výsadeb jsou mimo jiné desítky stromů a keřů. Na konstrukci altánu  
a na přední plot před Schubertovou vilou jsou navrženy popínavé rost-
liny. Do blízkosti plotu před vilou budou vysazeny romantické pnoucí 
růže, které podle starých fotografiích v těchto místech bývaly. Bezmála 
1 000 m2 zaujmou záhony. V severní části parku budou růst hlavně  
suchomilné trávy a cibuloviny. Ve stínu stromů a keřů na jihu budou 
založeny plochy s trvalkami, travinami, kapradinami a cibulovinami.  
Cibuloviny zkrášlí na jaře i některé travnaté plochy. Opakovat se bude 
prvek zvýšeného záhonu, na nějž bude použit materiál z demolic 
areálu. 

V rámci projektu dojde k úpravě uspořádání parkovacích stání za 
bytovým domem v ulici 1. máje. Navrženy jsou i dvě veřejné stojanové 
dobíjecí stanice o nabíjecí kapacitě 2×11kW. 

V případě, že Město uspěje se žádostí o spolufinancování projektu, 
počítá se s realizací stavby v období let 2026 a 2027. 

Vít Štrupl 
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Z pohledu od Liberecké ulice to vypadá, že se ve stejnojmenné  
mateřské školce neděje nic mimořádného. Až pokud se vám otevře 
výhled z druhé strany, je zřejmé, že školka prochází rozsáhlou rekon-
strukcí. A to jsme teprve v první etapě.  

Díky ní v objektu bývalého výměníku uvolnily skladové prostory  
a původní veterinární ordinace, stejně jako místní kadeřnictví, místo 
pro nové učebny mateřské školky. Tyto nově vzniklé prostory budou 
sloužit dvěma skupinám dětí. 

„Česká školní inspekce, když u mě byla naposledy, poukazovala na 
to, že mám ve stávající budově tři třídy. Jedna třída je v přízemí, ma-
linkaté děti. To je v pohodě, je jich tam 24 a mají samostatný prostor.  
Jenže nahoře v patře mám vlastně dvě třídy se 46 dětmi v jednom 
prostoru, kde by měla být jen jedna třída“, říká ředitelka školky Naďa 
Faltusová. Inspekce tak přibližně před třemi lety doporučila vedení 
města, aby tuto situaci řešilo. Vše se dalo do pohybu, vznikl projekt  
a bylo jen otázkou času, kdy se podaří najít vhodnou dotační výzvu.  

Současná rekonstrukce není zdaleka první, Naďa Faltusová jich  
od roku 2002, kdy převzala nad školkou žezlo, zažila hned několik.  
Zateplovalo se, měnila okna, instalovaly solární panely. Dvakrát se 
předělávala zahrada a ne tak dávno se budovalo zázemí pro dětskou 
skupinu Šneček. 

Současná rekonstrukce zahrnuje rozdělení prostoru bývalého vý-
měníku na dvě části, instalaci nových podlah a schodiště a také vybu-
dování malých kuchyněk s výdejními okénky pro každou skupinu dětí 
zvlášť. Kuchyňky budou sloužit k distribuci jídel připravovaných  
v hlavní kuchyni umístěné v původní budově. 

Zajímavým prvkem je vznikající schodiště. Spojuje dvě patra pro 
jednu skupinu. Mezonetová třída nabídne standardní vyučovací pro-
story ve spodní části a nahoře se plánuje lehárna a tělocvična, což 
obohatí program dětí o další fyzické aktivity. Schody s největší pravdě -
podobností nečeká ukrytí mezi sádrokartonové opláštění, ale naopak. 
Měly by být vidět a hrát vizuálně důležitou roli. Okolo schodů tak bu-
dou sítě nebo skleněné prvky, konečná podoba se teprve dolaďuje. 
Kvůli bezpečnosti bude zajímavá mezonetová třída určena, alespoň 
z pohledu mateřské školky, starším dětem, pravděpodobně předško-
lákům. 

Ve výměníku teď probíhají dokončovací práce, aby se děti z pů-
vodní budovy mohly přestěhovat do nových prostor. To souvisí s dru-
hou etapou rekonstrukce. Zaměří se na přestavbu původní školky  
s cílem vytvořit moderní a plně funkční zázemí dětem i personálu.  

V rámci této etapy dojde také k modernizaci hlavní kuchyně. Zlepšení 
pracovních podmínek po dokončení čeká nejen paní ředitelku, ale  
i učitelky nebo kuchařky. Zmiňme ještě instalaci nových technických 
rozvodů nebo dvou zásobovacích výtahů. 

Stavební práce za provozu školského zařízení samozřejmě přinášejí 
řadu komplikací. Naďa Faltusová si nicméně pochvaluje spolupráci 
se stavební firmou Miroslava Hochmana. Ačkoli to do harmonogramu 
prací vnáší nejedno zdržení, hlučné činnosti se neprovádí v době, kdy 
děti odpočívají a běžně se přesouvají na víkendy. Stavba ukázala i obě-
tavost personálu. Mimo hluku se potýká i s dalšími těžkostmi nebo 
všudypřítomným prachem. „V pondělí,“ říká Naďa, „vlastně nikdy  
nevíme, co nás čeká.“ 

 
První „velký třesk“ by měl nastat v polovině března, kdy je naplá-

nované stěhování z původní školky do nových prostor. Až bude na 
konci prázdnin hotová i druhá etapa, školka uvolní nové prostory ve 
výměníku ještě přibližně na rok žákům ze ZŠ Loučná. I jejich škola se 
bude v té době opravovat a na Liberecké najdou dočasné zázemí.  
A pak konečně…  

„Bude to strašně hezké, až si tímhle vším projdeme s dětmi, učitel-
kami a všemi ostatními,“ říká Naďa. „Tak se na to opravdu těšíme. 
Hlavně já. Před důchodem si ještě třeba rok dva užiji těch krásných 
prostor, které vzniknou. A bude to prima!“ 

Roman Sedláček

Rozsáhlá rekonstrukce mění Mateřskou 
školku na Liberecké ulici
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V ulici Na Hrázi v Loučné byla předána provozovateli, společnosti SČVK, 
nová kanalizační přečerpávací stanice.  

Vybudovalo ji Město Hrádek nad Nisou v rámci výstavby splaškové 
stokové sítě, která bude odvádět odpadové vody z lokality Nová 
Loučná. Položené kanalizační stoky jsou v této oblasti situovány do 
místních komunikací, ulic Na Hrázi, Lipové, Potoční, Nové Loučné, 
Lesní a Lovecké.  

Zástavbu uvedené lokality v současnosti tvoří přibližně 60 rodin-
ných domů. Odkanalizování řeší objekty stávající i objekty, které tu  
v souladu s územním plánem mohou vzniknout v budoucnosti. 

Nová kanalizace je až do ulice Na Hrázi gravitační, to znamená, že 
splaškové odpadní vody stékají vyspádovaným vedením samy. V dolní 
části zmíněné ulice však kanalizace musela zohlednit občasný vodní 
tok procházející pod mostkem poblíž trafostanice. Tím se dostala pod 
úroveň další kanalizační stoky v ulici Hartavská, kam ústí. Pro odtok  
z Nové Loučné tak bylo nezbytné vybudovat přečerpávací stanici, která 
splašky do této stoky vytlačí zjednodušeně řečeno do kopce.  

Odkanalizování Nové Loučné včetně přečerpávací stanice v ulici 
Na Hrázi podpořilo v rámci dotačního programu Ministerstvo země-
dělství. 

V Hrádku nad Nisou probíhají i další úpravy splaškové sítě. Severo-
česká vodárenská společnost, a. s., v současnosti zvyšuje kapacitu  
čerpací stanice odpadních vod poblíž mostu u Wienerů a v dohledné 

době by měla být zahájena i realizace projektu Intenzifikace a zkapa-
citnění čistírny odpadních vod Hrádek nad Nisou. Díky tomuto projek -
tu by čistírna v ulici Lidická měla být v budoucnu schopna obsloužit  
i další zájemce o připojení do kanalizační sítě včetně těch, kterým do-
sud k žádostem chodila jen nesouhlasná stanoviska.                         -rs-

V Hrádku nad Nisou v ulici Grabštejnská a Liberecká začíná rekonstruk -
ce popraskané kanalizace a zkorodovaného vodovodu z roku 1972.  

V uvedené lokalitě se bude týkat kanalizačních stok v celkové délce 
580 metrů a vodovodu na trase dlouhé necelých 340 metrů. 

Práce začaly tento týden výkopy kolem kanalizační šachty u želez-
niční trati nedaleko chráněného přejezdu na Liberecké ulici. Původní 
šachtu nahradí nová. Zajímavostí je způsob opravy vedení kanalizace, 
která do šachty ústí. Další výkopové práce na tomto úseku kanalizační 
stoky nebudou potřeba, k sanaci dojde bezvýkopovou technologií za-
tažením bezešvého rukávce z tkané skelné rohože sycené polyesterovou 
pryskyřicí s následným vytvrzením pomocí UV záření. V ostatních úse-
cích se rekonstrukce bez výkopů neobejde se všemi důsledky, které  

takové práce provází. Součástí stavby bude i přepojení všech stávajících 
kanalizačních přípojek z přilehlých nemovitostí, stávajících uličních 
vpustí a dešťových svodů. 

Rekonstruované vodovodní řady budou odstaveny a zásobování 
okolních nemovitostí pitnou vodou bude po nezbytnou dobu zajištěno 
provizorním povrchovým vodovodem, tzv. suchovodem. Obyvatelé byli 
v dotčené lokalitě informováni o podrobnostech prostřednictvím letáků.  

Investorem stavby je SVS, která bude svou činnost koordinovat  
s Městem Hrádek nad Nisou. To zajistí následnou obnovu dotčených 
komunikací. Další souběžnou investicí je činnost firmy GasNet, distri-
butora plynu. Dokončení díla je naplánováno na konci prvního pololetí 
příštího roku.  -rs-

Nová kanalizační přečerpávací stanice

Rekonstrukce vodovodu a kanalizace –  
sídliště Liberecká
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Rekapitulaci toho nejdůležitějšího, co se v Hrádku nad Nisou stalo  
v uplynulém roce, i ocenění výjimečných osobností, to vše přinesl tra-
diční Společenský večer města, který v sobotu zaplnil sál Kulturního 
domu Beseda. 

Úvod patřil Hrádeckým mažoretkám a hned po jejich vystoupení 
přišla řada na slavnostní přípitek. Poté se mikrofonu ujali starosta  
a místostarosta města, aby se prostřednictvím prezentace promítané 
na velké plátno za jejich zády spolu s přítomnými ohlédli za děním  
v našem městě. Loňský rok byl bohatý na investice i události, proto 
tento bod programu trochu překročil vymezený časový prostor. Žoviál -
ní konverzace obou pánů s publikem proložená vtípky i narážkami 
však dobře plnila svůj úkol a zároveň bavila. Pro starostu města to byl 
zároveň návrat na společenskou scénu po delší rekonvalescenci nava-
zující na nelehkou operaci. 

Mezi přítomnými v sále byla řada zajímavých hostů, jmenujme 
alespoň hejtmana Libereckého kraje pana Martina Půtu, který něko-
lika slovy doplnil i slavnostní přípitek. Ze sousední Žitavy poctil  
společenský večer návštěvou primátor města Thomas Zenker s chotí 
a početná byla i veselá delegace z dalšího partnerského města ležícího 
za hranicemi, polské Bogatynie. 

Ještě před udílením cen se na parketu odehrála další dvě vystou-
pení mažoretek, tentokrát sólová. 

Společenský večer Města Hrádek nad Nisou se konal letos již po -
dvacáté. Podle tradičního scénáře tak následující okamžiky patřily 
osobnostem, jež v uplynulém roce zaslouženě budily pozornost. Udě-
lovaly se Ocenění starosty města za rok 2023 za práci pro město, za 
mimořádný počin a sportovec roku. Seznam oceněných osobností  
a týmů naleznete pod tímto textem. 

Co dodat? Ceny jsou rozdány, rekapitulace uplynulého roku za 
námi. Zbylo vše jen náležitě oslavit. Po oficialitách tak zněla hudba, 
hosté se bavili a tančili. Uplynulé měsíce ukázaly ve městě na celou 
řadu malých i větších hrdinů, proto je seznam oceněných poměrně 
dlouhý a pestrý. Podpořit je, poděkovat jim i vzdát hold dorazilo 
mnoho hostů. Plno tak bylo i na balkóně a atmosféra náležitě důstoj -
ná k danému okamžiku.   

Všem, kdo se podílejí na rozvoji města, děkujeme a oceněným  
srdečně gratulujeme! 

Roman Sedláček 
 

Ocenění starosty města za rok 2023 – za práci pro město: 
Tým „Dallas”: Tomáš Arteňuk, Tomáš Bosák, Matěj Ježek 
Tým roboťáků se věnuje především soutěži s robotickou stavebnicí 
VEX IQ. V roce 2023 získal 2. místo v týmové soutěži ve Slovinsku  
a díky tomu pozvánku na světové finále v americkém Dallasu. Zde nás 
úspěšně reprezentoval. Své zkušenosti i zážitky pak kluci předávali 

českým soutěžícím na mistrovství ČR v Praze, kde byl náš tým na  
2. místě v týmové soutěži a stal se nejúspěšnějším českým týmem. Ve 
své práci pokračují dál. V letošním roce má ZŠ Lidická už dva týmy.  
V krajském kole letošní soutěže VEX IQ získaly týmy 1. a 2. místo. 

 
Tým „Balt”: Kateřina Šmahelová, Kateřina Vinklárková, Pavel 
Svoboda, Martin Fenek 
Dva dětské domovy (Valašské Meziříčí a Vizovice) společně s DDM 
DRAK Hrádek nad Nisou a ZŠ a MŠ Loučná Hrádek nad Nisou se  
vydaly v červnu roku 2023 na kolech z města Hrádku nad Nisou k Balt-
skému moři. Cílem cesty bylo upoutat pozornost a oslovit veřejnost, 
aby přispěla do finanční sbírky na pomoc lidem, kteří to potřebují. Celá 
cesta byla projektem sportovce Tomáše Slavaty, který ji organizo val  
a zajišťoval již pošesté. Dvě žákyně ze ZŠ Lidická Kateřina Šmahelová  
a Kateřina Vinklárková (prostě dvě Kačky) se žáky ze ZŠ Loučná  
Pavlem Svobodou a Martinem Fenkem podpořili svou jízdou Pečova-
telskou službu Hrádek nad Nisou, pro níž získali šek v celkové hodnotě 
50 000 Kč, a také společně všichni částku ve výši 100 000 Kč pro  
Novorozenecké oddělení Vinohradské nemocnice Praha. 

 
Sára Janečková 
Na začátku října byla v galerii v 1. patře městského úřadu otevřena 
výstava výtvarných prací žákyně deváté třídy Základní školy Lidická 
Sáry Janečkové. Ač je Sáře teprve 15 let, získala už řadu ocenění na 
různých soutěžích. Sára Janečková maluje, kreslí, vyrábí a píše od ma-
lička. Když jí bylo devět let, absolvovala první kurz ve výtvarném ate-
liéru. Následovaly další lekce, při kterých se zdokonalovala v různých 
technikách. 

Společenský večer Města Hrádek nad Nisou
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Aurélie Roubalová 
Za nápad a veškerou organizaci „Farmářských trhů” u hasičské louky, 
které našly své pevné místo mezi obyvateli našeho města a jsou jejich 
vyhledávaným cílem. 

 
Ocenění starosty města – Sportovec roku 2023 
Bc. Miloš Prchlý 
Za dobrou reprezentaci ve sportu – korespondenční šach. Hraje za  
šachový oddíl Lokomotiva Liberec. V roce 2023 získal titul mistra ČR 
v turnaji 34. Czech Championship Final. Dále titul mistra ČR v soutěži 
tříčlenných družstev, jako družstvo GAMBIT v soutěži 9. Czech 3 – 
Play Team Championship. Zároveň po získání 2. místa v mezinárod-
ním turnaji CZE Invitationals22/Svitava16 splnil i první normu pro 
udělení titulu SIM (Mezinárodní mistr vyšší třídy v korespondenčním 
šachu). K formálnímu udělení titulu a osobnímu předání certifikátu 
byl pozván v srpnu 2024 do Walesu. 

 
Dominik Švejkovský 
Za dobrou reprezentaci ve sportu – fotbal, futsal. Dominik je považo-
ván za největší talent hrádecké kopané posledních let. Ve svém roč-
níku je dlouhodobě lídrem s příkladným vystupováním a kapitánem 
mužstva, kterému se podařilo obhájit titul vítěze Krajského přeboru 
Libereckého kraje staršího dorostu / U19. Výrazně se podílel na 
úspěšné podzimní sezóně hrádeckého A mužstva dospělých. Svoji 
sportovní kariéru současně rozvíjí i ve futsalovém týmu Zlej Sen  
Liberec, se kterým se stal juniorským Mistrem ČR v kategorii staršího 
dorostu / U19. Výkony na republikovém FINAL FOUR mu oprávněně 
vynesly nominaci do reprezentace ČR, se kterou v roce 2023 absolvo-
val tři srazy. V národním dresu nastoupil do 8 utkání a vstřelil jednu 
branku do sítě Slovenska. 

 
Tomáš Arteňuk 
Tomáš Arteňuk patří i mezi opory mladých hrádeckých hasičů, absol-
voval kurz mladého záchranáře. Dne 30. 12. 2023 se aktivně zapojil 
do pomoci zraněné osobě na kluzišti. Pomohl zraněnou přemístit  
z ledu, vyhodnotil situaci, poučil rodinu a zavolal záchrannou službu, 
vše v naprostém klidu, jako by to dělal denně.
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Počasí posledních dní naznačuje, že už se pravděpodobně blíží jaro. 
V akciové společnosti Kristýna se ještě účetně uzavírá loňská sezóna, 
ale zároveň probíhají nikdy nekončící práce na přípravě té nové.  
O tom, co se v akciové společnosti a v rekreačním areálu dělo během 
podzimu a co se chystá pro letošní rok, jsme si povídali s ředitelem 
společnosti Miroslavem Součkem (MS) a se starostou města Josefem 
Horinkou (JH). 
 
Pane řediteli, do nové sezóny v rekreačním areálu Kristýna 
to už docela rychle uteče. Jak byste zhodnotil tu loňskou? 
Ovlivnilo ji nějak nepříliš vyvedené počasí v letní sezóně? 
MS: Samozřejmě, že podnikání společnosti Kristýna je významně  
závislé na počasí. Nám se podařilo už v roce předchozím přichystat 
některé novinky a připravit si spoustu věcí, které měly Kristýnu po-
moci ekonomicky stabilizovat i mimo sezónu a přinést jí něco navíc. 
To se nám, myslím, podařilo. Nakonec se ukázalo, že výpadek, který  
v létě nastal právě kvůli horšímu počasí, nás až tak moc nezasáhl, pro-
tože se nám ho podařilo nahradit jarními příjmy. 
      Povedlo se nám připravit skvělý animační program pro rodiny 
s dětmi a tak, jak jsme si říkali, že Kristýna je úžasným místem s čistou 
vodou a skvělým prostředím právě pro rodiny s dětmi, tak se to uká-
zalo ze sta procent. Rodiny na Kristýnu jezdí a jsou nadšené. Možná 
rodiče s dětmi hledali jen něco navíc, možná ani přesně nevěděli co. 
Ale animační program hodnotili výborně, psali nám na facebook, na 
e-mail, a vyjadřovali se ve smyslu, že přesně toto jim chybělo. Bylo 
příjemné číst, že se děti bavily, některé možná až moc, protože ani 
nechtěly domů. Rozhodli jsme se program zopakovat a ještě ho tro-
chu vylepšit. Z ekonomického hlediska se sezóna povedla velmi dobře. 
Tak, jak někde byly příjmy nižší, jinde se je podařilo dohnat. Spoustu 
věcí jsme začali dělat důsledněji. Vylepšili jsme evidenci a kontrolu. 
Ukázalo se, že se nám povedlo nastavit procesy tak, abychom zby-
tečně neplýtvali, peníze dokážeme zpátky investovat. Ve spokojenosti 
hostů a v tom, že nám peníze přivezou zpátky, se to projevilo. Řekl 
bych, že jsme si polepšili a po uzavření výsledků a auditu to takto bu-
deme prezentovat valné hromadě. 

 
Určitě přes zimu děláte spoustu práce pro další úspěšnou 
sezónu. Řekněme si něco o tom, co bude na Kristýně nového. 
Na podzim například proběhla vlna výběrových řízení na 
provozovatele občerstvení, kterým už končila smlouva. Jak 
dopadla? 

MS: Nenazval bych to úplně vlnou, protože se jednalo jen o tři občer-
stvení a na Kristýně jich je celkem třináct. Náš zájem byl, aby tato  
občerstvení byla něčím zajímavá, výjimečná, tak jak to na Kristýně 
bylo doposud a lidé jsou na to zvyklí. Výběr toho, co si můžete dát, je 
každý den trochu jiný, každé občerstvení má nějaké určité unikum.  
S ohledem na to, že bylo složité určité věci standardizovat a sjednotit, 
protože každé občerstvení se liší nejen svou nabídkou, ale i velikostí 
a umístěním, tak jsme se rozhodli vypsat výběrová řízení, která měla 
odpovědět na tři otázky: jaký je adekvátní tržní nájem, jaké jsou ade-
kvátní možnosti gastronomické a jaký potenciál to dané místo má. To, 
myslím, se nám podařilo. Jsme teď sami zvědavi na nájemce, kteří se 
svými koncepty vyhráli, těšíme se, že to bude něco zajímavého a no-
vého pro návštěvníky a těšíme se na jejich reakci. 

 
Výběrová řízení se týkala bistra Panelka, baru Caribik a piz-
zerie Sever. Projevil některý ze současných nájemců zájem 
pokračovat a uspěl, nebo budou provozovatelé noví? 
MS: Dva z nájemců pokračovat chtěli, jeden už po dvaceti letech po-
kračovat nechtěl. Do výběrových řízení se přihlásilo poměrně hodně 
subjektů, já jsem byl osobně zájmem dost překvapen. Ne každý ze 
zájemců splnil podmínky, aby se mohl přihlásit. I tak bylo těch, kteří 
podmínky splnili, poměrně hodně. Nakonec to dopadlo tak, že ve 
všech třech zmíněných případech budou od letošní sezóny noví pro-
vozovatelé. 

 
Dosavadními nájemci dosud byli, možná náhodou, možná 
historicky, obyvatelé Hrádku nad Nisou. Nyní dochází ke 
změně. Na sociálních sítích bylo možné zaznamenat různé 
debaty, změnu nese část veřejnosti nelibě. Jaké jsou mož-
nosti města ovlivnit, kdo má provozovny na Kristýně pro-
najaté? 
JH: Je potřeba říci, že Kristýna je prostor dvou světů. Toho turistického, 
kdy sem jezdí i zahraniční turisté za odpočinkem, stejně jako Hrádečtí 
jezdí do jiných destinací mimo Hrádek, a světem místních, kteří si na 
ni dělají tak trošku domovské právo, a to se vším všudy. Spousta lidí 
si myslí, že když je Město stoprocentním vlastníkem Kristýny, tak do 
jejího řízení může každý mluvit. Ale máme tady akciovou společnost 
Kristýna, která byla už na svém prvopočátku založena za účelem zisku. 
Není to žádná charitativní společnost, její fungování má nějaká pra-
vidla. Město ji tedy svým způsobem vlastní a ovládá, ale jsou jasně 
daná pravidla, kterými může město do řízení promlouvat, jako je na-
příklad valná hromada. Město ale nezasahuje do výběrových řízení, 
která tato společnost, vedená správní radou, vyhlásila. A nemůže to 
udělat ani starosta, na kterého se po výběrových řízeních snesla velká 
vlna kritiky, že za to snad může. Myslím si, že by ani nebylo dobře, 
kdyby Město akciové společnosti říkalo, jakého nájemce má kde mít. 

 
Vyhlásit výběrové řízení na provozovatele stánků je po-
měrně náročné, hlavně kvůli formulování očekávání. Proč 
jste zvolili tuto formu? 
MS: Z mého pohledu je to prosté. Kristýna prošla určitým historickým 
vývojem, stejně jako jím prošla řada jiných společností. A dostanete 
se k tomu že to, co v minulosti bylo běžné, už je později překonané. 
Dříve možná nebyl zájem o provozování občerstvení tak velký, nikdo 
nevěděl, co může očekávat, těžko se definovalo, co je možné nájemci 
nabídnout a co naopak očekávat. A my jsme v té pozici byli také. Ako-
rát v jiné době, s jinými zkušenostmi, trochu jinými vstupními daty. 

Máme radost z každého návštěvníka, který 
se vrátí 
O dění na Kristýně s ředitelem Kristýna, a. s., a starostou města
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Řekli jsme si, že by bylo ideální definovat si – a poté prokázat našemu 
akcionáři –, jak jsme řádně hospodařili s jeho majetkem. A protože jsme 
některé věci definovat byli schopni a některé ne, jako například tržní výši 
nájemného, tak jsme přistoupili z našeho pohledu k nejčistší podobě,  
a tou je výběrové řízení. Není to úplně snadné, ale na druhou stranu je 
to velmi prosté ve smyslu určení parametrů a jejich vyhodnocení. 
 
JH: Tento pohled se ale bohužel nesetkává s pohledem těch, kteří tam 
do té chvíle podnikali. Jejich představy mohly být jiné. Pokud jsem 
slyšel, tak s nimi bylo nějakým způsobem komunikováno, ale o tom, 
že se museli účastnit výběrových řízení, vím, že se s velkým ohlasem 
nesetkalo. A už jen to, že měli jít s někým do souboje, považovali za 
křivdu. Jejich pohled samozřejmě chápu, ale zároveň respektuji pra-
vidla Kristýny, a. s. 

 
V posledních letech město ze svého rozpočtu do areálu vklá-
dalo peníze, například na revitalizaci cest a podobně. Ještě 
to trvá, že město investuje do Kristýny? 
JH: To musím uvést na pravou míru. Město neinvestovalo do akciové 
společnosti, ale do veřejného prostoru, který akciová společnost  
spravuje a na jehož úpravu by z obratu a jím tvořeného zisku tehdy 
neměla sílu. Město se proto rozhodlo po dohodě v radě a zastupitel-
stvu, že do veřejného prostoru ve prospěch obyvatel města, nikoliv 
tedy do míst, kde jsou stany a karavany, investuje ve třech letech 
zhruba po pěti miliónech korun. V tuto chvíli říkáme, že si na sebe 
Kristýna musí vydělat sama, což se loňským hospodářským výsledkem, 
mimochodem pro mě z říše snů, stává realitou. Naopak nyní je to 
město, které si z Kristýny začíná pomalu brát. Město má vůči akciové 
společnosti nastavený nájem, má příjmy z poplatku z ubytování.  
A domluvili jsme se, že si Kristýna ještě v loňském roce odkoupila  
část zařízení, do kterého město v minulosti investovalo, konkrétně par-
kovací závoru. Město tak získalo další dva miliony korun, které použije 
v rozpočtu na krytí dalších výdajů, konkrétně vůči nákladům na škol-
ního psychologa v ZŠ Lidická a v ZŠ T. G. Masaryka a vůči příspěvku 
dětem hrádeckých základních škol na kurzy plavání. V minulosti 
Město do Kristýny investovalo a v tuto chvíli z ní má finanční profit 
ve prospěch rozpočtu města a jeho položek na straně výdajů. 

 
MS: Já bych doplnil pohled vedení Kristýny, přesto, že jsem u toho 
tehdy nebyl. Město jako vlastník 100 % akcií společnosti uznalo za 
vhodné do té své společnosti, i když to byl veřejný prostor částečně 
využívaný návštěvníky areálu, investovat. Rozhodlo se z mého pohledu 
správně, protože nyní to může městu zase něco přinášet. Akciová spo-
lečnost je funkční, je to veřejný prostor určený částečně občanům 
města a částečně mu bude přinášet zisk. 

 
Mluvíte o zisku, je už znám hospodářský výsledek za loňský 
rok? 
Předběžný výsledek samozřejmě známe, ale ještě nemáme oficiálně 
uzavřené všechny účetní operace. Nyní tak můžeme hovořit o parame-
tru tržeb a ty můžeme porovnat. V roce 2020 byly tržby přes 15 mil. Kč, 
v roce 2021 ve výši 14,5 mil. Kč, předloni 22,3 mil. Kč a v loňském roce 
28,335 mil. Kč. 

 
V rozmezí dvou let vzrostla tržba dvojnásobně. I když uva-
žujeme vlivy zdražování a případně počasí, je nárůst velký. 
Dokážete vysvětlit, čím je způsoben? 
JH: Než bude odpovídat pan ředitel Souček, rád bych zmínil, že nové 
vedení Kristýny nastupovalo v září roku 2021. Vliv tedy určitě mají 
změny různých mechanismů a nasazení systémových opatření. 

 
MS: Principů, jak řídit akciovou společnost, je několik, možností nasta-
vení obchodních modelů je také mnoho, práce s marketingem a práce 
se stranou výnosovou není snadná, protože často musíte používat  

křišťálovou kouli, právě například s ohledem na počasí a na události, 
které nastanou během roku. Ale myslím, že mám tolik znalostí a zkuše-
ností, že jsem věděl, co mám dělat. Tím nechci říci, že dělám vše skvěle 
a že bych některé věci neupravil a neposunul. Ale uvědomuji si to, vím, 
že se máme kam posouvat a co zlepšovat s tím, že potenciál Kristýny 
je v tomto ohledu zajímavý. Tím neříkám, že po těchto dvou skocích 
v tržbách to takto bude pokračovat i v dalších letech. Je to o tom, že po-
kud to fungování jde zlepšit, tak první kroky jsou ve výnosech výrazně 
vidět. A pak je tu práce následná, aby nešlo o krátkodobou záležitost, 
ale aby kroky byly koncepční a strategické s dlouhodobým efektem. 
      Společně s městem se nám letos například podařilo udělat důle-
žitý krok, který pomůže Kristýně do dalších let. Zbavili jsme se 480 m 
dlouhé vodovodní přípojky, ze které se stal prodloužený vodovodní 
řád. Za to patří velké poděkování panu starostovi. Ale takových kroků 
děláme vícero, znamenají, že Kristýna bude dlouhodobě fungovat, 
prosperovat a bude přínosem pro svého majitele a obyvatele města. 

 
Co dalšího se aktuálně na Kristýně odehrává? 
MS: Zima neznamená, že se na Kristýně spí. Spoustu věcí je potřeba 
připravit, opravit, rekonstruovat a naplánovat. Dostali jsme se do módu, 
kdy jsme nejen vydělali peníze, ale začínáme je zpět investovat. Napří-
klad na sociální sítě se díváme zpětně do historie, abychom zjistili, na 
co si lidé stěžovali, co chválili. Nyní probíhá rekonstrukce největšího so-
ciálního zázemí Kristýny, tedy sprch a toalet, které jsou v blízkosti vel-
kého dětského hřiště. Zbavujeme se takových těch plechových žetonků, 
které si návštěvníci kupovali na recepci, aby se mohli osprchovat v teplé 
vodě. Nahradí je čipové hodinky, jaké se používají například v akvapar-
cích. Nabijete si je a nemusíte stát frontu na recepci, abyste si koupili 
žeton anebo spěchat, protože už recepce bude zavírat. Snažíme se  
o to, abychom z Kristýny vybudovali kemp 21. století. Dění na Kristýně 
prezentujeme, takže místo desítek příspěvků ročně je jich najednou 
400. Snažíme se zveřejňovat nejen informace o dění v akciové společ-
nosti, ale i o akcích nájemců, o zajímavé gastronomii a podobně. Kris-
týna, tak jak je krásná a čistá, co se týče přírody, tak se bude posouvat 
mezi kempy technicky a technologicky do té úrovně, která jejím náv-
štěvníkům něco přinese a bude to pro ně zajímavé. Probíhá rekon-
strukce chatek č. 44–53, kde budou kompletně nové koupelny, lina, ku-
chyňské linky, opravujeme chatky 21, 21A. Investujeme další peníze do 
chatek 1–10, kde už před dvěma lety bylo investováno přes 2 miliony 
korun. Opravili jsme některé cesty, které zpříjemní příjezd karavanům. 
Řešíme opravy a změny rozvodů elektrické sítě, protože to je poměrně 
velký problém, nároky návštěvníků jsou dnes úplně někde jinde a spo-
třeba elektřiny přesahuje kapacitu sítě. Pro letošní rok bychom chtěli 
mít připravená karavanová stání i pro zimní měsíce. Jsou zájemci, kteří 
rádi přijedou i mimo sezónu, ale potřebují zázemí, aby si měli i v zimě 
kam dojít na WC, kam vylít chemickou toaletu. I v tomto směru jsou 
dnes možnosti, které před 10–15 lety nebyly a my je chceme nabídnout. 

Vít Štrupl
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Dva týmy „roboťáků“ v doprovodu paní učitelky M. Filipové a A. Valen -
tové se 8. ledna vydaly do malebného městečka Ptuj ve Slovinsku na 
soutěž Vex IQ Full Volume 2024. 

Soutěže se zúčastnilo 18 týmů z celé Evropy. Společně s týmy z Ně-
mecka, Slovinska, Finska, Polska, Turecka a Kazachstánu prezentovaly 
své dovednosti v robotice také tři týmy z České republiky. ZŠ Lidickou 
reprezentovali za tým Boys In Black žáci Tomáš Arteňuk, Tomáš Bosák 
a Lukáš Kalaš, za Out Team žáci Tomáš Lutonský, Josef Povolný a Matěj 
Ježek. Výpravu doplnili naši bývalí žáci Maxim Matouš a Wojciech Ku-
rantowicz, kteří se na naší škole také věnovali robotice a s výjezdy na 
soutěže mají bohaté zkušenosti.  

 
Stavba robotů, jejich ovládání a programování, stejně jako trénink 

na soutěž, zabraly žákům několik měsíců pilné práce. Po úspěšném 
krajském kole byli skvěle motivováni obhájit svou práci s roboty také 
na další mezinárodní soutěži. Cesta linkovým autobusem byla sice 
dlouhá, ale probíhala ve výborné náladě. Je vidět, že kluky společná 
záliba v robotice skvěle stmelila. Mezi oběma týmy vládla přátelská 
atmosféra, kluci si vzájemně pomáhali a podporovali se ve vypjatých 
soutěžních situacích. Stejně tak byli ochotní pomoci i ostatním tý-
mům.  

Soutěž probíhala v úterý 9. ledna od 7.00 do 17.00. Nejprve musel 
každý tým v angličtině obhájit svého robota před přísnou komisí.  
Inspekce zkoumala, zda robot odpovídá všem zadaným technickým 
parametrům a dále také zjišťovala, zda robota vymysleli, sestavili  
a naprogramovali žáci sami. Oba naše týmy prošly inspekcí na výbor-
nou. Zkušenosti z loňských mezinárodních utkání (Slovinsko Ptuj, USA 
Dallas) žáky zocelila. V následujících osmi hodinách byl čas vyplněn 
samostatnými jízdami robotů a týmovými jízdami. Tým dále musel 
předvést naprogramování robota, kdy robot plnil úkoly na daném her-
ním poli dle stanovených kritérií bez ručního ovládání. Týmových jízd 
absolvoval každý tým celkem 15, pokaždé s někým jiným. V nabité 
hale nastal čilý ruch, který na první pohled vypadal jako jeden velký 
zmatek. Opak byl však pravdou. Všechny týmy se rychle zorientovaly 
v rozpisu jízd a organizovaně se domlouvaly na společné taktice, opět 
vše v angličtině. Na jednom herním poli spolu totiž musely splnit 
předepsané úkoly, nasbírat co nejvyšší počet bodů a přitom dodržet 
všechna stanovená pravidla hry. Naši „kluci roboťáci“ jsou již zvyklí 
skvěle zvládat stresové situace, které se při každé takové soutěži, kde 
je vše na minutu rozplánováno, občas objeví. Týmy v zákulisí řeší 
kromě domluvy s cizími týmy také různé technické potíže, změnu  
taktiky, trénují na samostatné jízdy robota, ověřují správnost jeho na-
programování a také se musí poprat s tím, když jejich výsledky nejsou 

podle plánu. Průběžné hodnocení je totiž okamžitě promítáno na  
obrazovkách, a tak je ihned vidět, jak si který tým stojí a jak se zároveň 
může v mžiku měnit pořadí úspěšnosti. V hale se rychle střídá radost 
a euforie s naprostým zklamáním napříč všemi zúčastněnými. Celý 
den tedy vládla velmi soutěživá atmosféra a žáci tak kromě pauzy na 
oběd neměli čas vydechnout. Není divu, každý tým touží po vítězství 
a kvalifikaci do světové soutěže v Dallasu v USA. 

Ze Slovinska si opět odvážíme mnoho zkušeností a inspirace do 
další práce. Žáci již teď plánují úpravy robota a také proměnu své 
herní strategie. I když jsme se letos neumístili na předních příčkách, 
získali jsme cenu Sportsmanship Award 2023–2024, která charakteri-
zuje podstatu našich roboťáků. Tou je smysl pro fair play, dodržování 
pravidel a poctivý přístup k partnerům ve hře. 

Děkujeme klukům za skvělou reprezentaci školy, oceňujeme jejich 
nadšení pro robotiku a přejeme jim mnoho úspěchů na únorovém 
mistrovství ČR. 

Mediální tým ZŠ Lidická a A. Valentová 
Foto Maxim Matouš

Roboti v knihovně 
 
Inspirováni Krajskou vědeckou knihovnou v Liberci jsme se rozhodli 
představit našim nejmladším čtenářům různé druhy robotů od těch 
nejjednodušších až po ty mnohem složitější. 

Programem nás provázel Jakub Růžička, který vede stejnojmenný 
kroužek právě v liberecké knihovně a který přesně ví, jak tyto „hračky“ 
představit už pětiletým dětem. 

Děti, které se na robotické odpoledne přihlásily, byly rozdělené do 
dvou skupin podle věku. V obou skupinách se našly takové, které už 
si s roboty někdy dříve hrály ve školce, nebo dokonce zkoušely roboty 
programovat. Žádné z dětí však dosud nevidělo takové množství ro-
botů na jednom místě, natož aby mělo možnost si každého z nich 
alespoň na malou chvíli vyzkoušet. A o jakých robotech se bavíme?  
K dispozici byly robotické hračky ale i sofistikované vozidlo se spous-
tou senzorů a motorů. Programovali jsme Bee-Bot, Botley, Ozobot, 
Root, Codey Rocky, RoboMaster a Sphero BOLT, který měl u dětí asi 
největší úspěch a nejedno z nich by si takového robůtka přálo domů. 
Jakub Růžička ukázal dětem kromě základního ovládání také několik 
robotích triků, dobře vypracovaný program nebo představil aplikaci, 
kde si děti mohou zkoušet programování robotů doma, aniž by museli 
skutečného robota vlastnit. 

Kateřina Maryšková
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Sněhová královna  
 

Divadelní soubor Vojan – Mladá haluz z Desné přivezl v lednu do 
Hrádku nad Nisou své zpracování klasické pohádky H. Ch. Andersena 
Sněhová královna. Ve výpravné inscenaci se malá Gerda vydává do le-
dového světa, aby zachránila Káje, začarovaného střípkem kouzelného 
zrcadla. Cestou potkává řadu bytostí, často zlých a krutých, Gerda je 
ale ochotná překonat všechna příkoří a nebezpečí a Káje zachrání. 

Kromě výpravné scény zaujme Mladá haluz i bohatým obsazením. 
Na podiu hrály bezmála dvě desítky postav – děti i dospělí – což, je 
dnes spíše vzácnost. Stejně jako při předchozích návštěvách souboru 
Mladá haluz odcházeli diváci z představení spokojeni.

Titul lednového divadelního představení v DK Beseda naznačoval,  
o co v černé komedii půjde. Přesto, že od první scény bylo jasné, že 
nejde jen o naznačení, diváci se celou dobu bavili: v následujících oka-
mžicích se postupně dozvídali, co vše „poslední večeři“ předcházelo. 
Od původně spokojeného manželství přes manželovu krizi středního 
věku, ústící v nový vztah. Následného vystřízlivění, protože nová žena 
vůbec neumí vařit a tajným únikům k první manželce. Žárlivost, klam, 
ponížení. Nelze se divit, že nakonec dojde trpělivost oběma ženám. 

Hrádečtí diváci vydatným potleskem tentokrát ocenili především 
herecké výkony Ilony Svobodové, Nely Boudové a Bronislava Kotiše. 

Další divadelní představení v DK Beseda se chystá na 11. dubna.  
V inscenaci Nejstarší řemeslo se představí Veronika Gajerová, Jana 
Švandová nebo Kateřina Macháčková, Zuzana Slavíková, Valérie Za-
wadská a Michaela Dolinová. Vstupenky jsou již v předprodeji v infor -
mačním centru a na www.evstupenka.cz

 
Občanům, kteří v měsíci listopadu roku 2023 oslavili významné  
životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 

 
70 let   Jindřich Kuneš, Jana Hrdličková, Dana Žánová, 
            Josef Němeček 

 
 
Občanům, kteří v měsíci prosinci roku 2023 oslavili významné  
životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 

 
70 let   Oto Dymokurský, Petr Urban, Karel Valenta,  
            Marta Zwingerová 
80 let   Marta Weisenpacherová 
81 let   Jindřich Kroutil, Kraus Kirchof 
82 let   Wolfgang Mayer, Evžen Pejcha, Jaroslava Sokolová, 
            Miroslav Řezníček, Jana Ortová 
83 let   Adolf Tlustý 
84 let   Josef Sulke, František Zuska 
85 let   Eva Zoubková 
86 let   Rudolf Lochman 
90 let   Drahomíra Váňová 
98 let   Irenka Špalková 
 
 

Občanům, kteří v měsíci lednu roku 2024 oslavili významné  
životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 

 
70 let   Dagmar Mazáčková, Luděk Kalivoda, Václav Koranda 
80 let   Eva Čermáková, Václav Patočka, Doris Müllerová 
81 let   Zdenka Viehmannová 
82 let   Antonín Hulínský 
83 let   Krista Jirkalová, Marie Horáčková 
84 let   Kateřina Hubáčková 
85 let   Bohuslav Sokol, Heinz Hauser 
86 let   Jaroslava Janečková 
87 let   Marie Bílková, Jiřina Bláhová 
88 let   Marie Hochmanová 
89 let   Stanislav Hejduk 

Monika Korbelářová, matrikářka

Životní jubilea

Žena, která uvařila svého manžela
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Hrádecký masopust
Hrádecký masopust je již tradiční akce plná zábavy a dobrého jídla. 
V sobotu dopoledne se před radnicí srotil dav maškar i ostatních náv-
štěvníků. Starosta vyvolaný hřímajícími ústy netrpělivých hladovců 
poté jako vždy jen velmi neochotně a pouze na jeden jediný den pře-
dal vládu nad městem Masopustovi a jeho družině. Z oken nad vcho-
dem radnice vzápětí létaly bonbóny i jitrnice a kořalka tekla proudem. 
Když se dav alespoň trochu nasytil a uspokojil, za bujarého veselí  

z náměstí zamířil v průvodu k jednotlivým zastávkám ve městě. Všude 
čekalo především na maškary vlídné uvítání i kopec voňavého jídla  
a pití. Medvěd vytáčel hospodyně, kominíček štěstí rozdával a kobyla 
se třásla nad svým osudem. Cestou došlo ještě na divadýlko v parku, 
a když znavení poutníci konečně k hasičům dorazili, svalili se ke sto-
lům s pivem a vepřovými hody… 

-rs-
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